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یافته است. با این حال در دوران کرونا بسیاری از سرمایه گذاران از سینما فاصله 
گرفتند و ترجیح می دادند در ژانر کمدی سرمایه گذاری کنند. ما در شورای پروانه 
یاد برای ساخت فیلم های کمدی تلاش کردیم به  ساخت با وجود تقاضای ز
ژانرهای دیگر نیز توجه شود و از ساخت نسخه های کپی جلوگیری کنیم. برای 
مثال ادامه فیلم »فسیل« توسط دیگر عوامل پیگیری شد که ما جلوی آن را 
گران مجبور بودیم به وضعیت  گرفتیم. در سال ۱۴۰۱ علاوه بر حمایت از سینما
اجتماعی کشور نیز توجه کنیم. بسیاری از اهالی سینما درگیر حوادث آن دوران 
شدند و ما تلاش کردیم آنها را حمایت و از آنها مراقبت کنیم. برای مثال، من 
شخصا برای اولین بار به زندان اوین رفتم تا با آقای پناهی دیدار کنم و پیگیر 
وضعیت ایشان باشم و برایشان مرخصی گرفتم. این تجربه نشان می دهد که 
گران نیاز به حمایت بیشتری داشتند. درحقیقت  در آن شرایط دشوار سینما

در آن روزها پایمان به جایی باز شد که تا آن روزها باز نشده بود. 

گرفتند که پیش از این تجربه  گران هم در شرایطی قرار  البته آن دسته از سینما
نکرده بودند. 

گواری دیگر برای هیچ یک از اهالی فرهیخته سینما  یم چنین رویداد نا امیدوار
یزی های دقیق سازمان سینمایی متاسفانه با وقوع این  تکرار نشود. برنامه ر
حوادث مختل شد اما ما همواره تلاش کردیم تا روحیه جامعه سینمایی را حفظ 
گران و ورود نسل جدید به سینما چالش های  کنیم. مساله افزایش سن سینما
جدی برای سینما ایجاد کرده است. تقاضای بالای ساخت فیلم از سوی نسل 
جدید رقابت را افزایش داده و شرایط کاری نسل پیشین را دشوارتر کرده است. 
به نظر می رسد غفلت از موضوعاتی مانند بیمه بیکاری و بازنشستگی برای 

گران بر این چالش ها افزوده است.  سینما

آقای ایل بیگی، اجازه دهید کمی از بحث بیمه دور شویم و به موضوع مهم تری 
بپردازیم. آیا سازمان سینمایی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به غیبت چهره های 
شاخصی مانند خانم پوران درخشنده، خانم رخشان بنی اعتماد، آقایان علیرضا 
داودنژاد، عزیز حمیدنژاد و احمدرضا درویش در سینما اهمیت می دهند؟ این افراد 
ستون های اصلی سینمای فرهنگی مایند و سرمایه های ارزشمند هنری محسوب 

می شوند. بیمه بیکاری و موارد مشابه اهمیت خود را دارند، 
اما آیا این تنها دغدغه ماست؟ در گفت وگو با 

گران متوجه شدم که آنها از  برخی از سینما

بی توجهی به جایگاه و توانایی هایشان بسیار ناراحتند. برخی از آنها سال هاست 
بیکارند و علی رغم علاقه و  انگیزه شان فرصتی برای فعالیت پیدا نمی کنند. خودم 
با یک نمونه از این اشخاص صحبت می کردم. به نظر می رسد تمرکز بیش از حد 
گران و اهمیت حفظ  بر آمار فروش و ارقام باعث شده تا به نیازهای اساسی سینما

و حمایت از آنها کمتر توجه شود. 
ما در گذشته نیز شاهد تمرکز بیش از حد بر جنبه تجاری سینما بوده ایم. همواره 
کید می کردم که نمی توان تنها براساس فروش فیلم ها ارزش یک اثر سینمایی  تا
را سنجید. بسیاری از آثار ارزشمند سینمای ایران که امروز به عنوان شاهکار 

شناخته می شوند در زمان اکران با استقبال گسترده روبه رو نبوده اند. 

، با استقبال مخاطبان سنجیده می شود.  قطعا! ارزش افزوده هنر
کید کنم که دغدغه  بخش قابل توجهی از نکات شما درست است. اما باید تا
گران پیشکسوت و صاحب نام همواره وجود داشته است.  حمایت از سینما
یافت  گران با آنها گفت وگو شده و حتی پروانه ساخت در بسیاری از این سینما
کرده اند. با این حال همان طور که می دانید توان حمایتی دولت محدود است، 
حتی با بسیج تمام ظرفیت های نهادهای دولتی مانند فارابی، حوزه هنری، اوج 
... به سختی می توان بیش از ۳۰درصد از تولیدات سینمایی ایران را حمایت کرد.  و

اجازه بدهید یک بخش از صحبت های شما را قبول نکنم. بله، در دوره ای که من 
در فارابی بودم بودجه سالانه آن را می دانستم و حتی در کنفرانس خبری اعلام کردم 
که سینمای ایران برای تولید مناسب به حداقل 300 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد. 

درحال حاضر این رقم به سه هزار میلیارد تومان رسیده است. 

متاسفانه بودجه واقعی بسیار کمتر از این رقم بود. حدود 30 تا 40 میلیاردتومان. 
بودجه فارابی معمولا بین 27 تا 30 میلیارد تومان بود اما بخشی از آن صرف هزینه های 
اداری می شد. با این حال با بررسی هزینه های برخی از فیلم ها متوجه می شویم که 
توان مالی برای تولید فیلم های پرخرج وجود دارد. برخی فیلم ها با بودجه ای بیش 

از صدمیلیارد تومان ساخته شده اند.
آقای نبوی، یکی از مشکلات اصلی این است که برخی نهادها تمایل دارند 
تولیدات خود را برجسته کنند و در مقابل، به آثار دیگر کمتر توجه می شود. 
یکی از تهیه کنندگان باتجربه، براساس پیشنهادی که از یکی از هلدینگ ها 
داشت، به من گفت که برخی سرمایه گذاران برای ساخت سریال، بودجه خوبی 
ی  کتور صور ارائه می دهند اما شرط می کنند بخشی از هزینه ها به صورت فا
ی از تهیه کنندگان به دلیل نیاز مالی مجبور به پذیرش  پرداخت شود. بسیار

چنین شرایطی می شوند. 

متاسفانه شبکه نمایش خانگی با افزایش بی رویه هزینه ها و دستمزدها، صنعت 
سینما را بسیار تحت فشار قرار داده است. 

یکی از دلایل اصلی عدم تمایل سرمایه گذاران برای حمایت از فیلم های هنری، 
ینه های تولید است. آنها ترجیح می دهند در پروژه هایی  افزایش شدید هز
سرمایه گذاری کنند که احتمال بازگشت سرمایه بالاتری داشته باشد. به نظر من 

بخشی از چالش اصلی آینده سینما معطوف به این بخش است. 

یت دولتی در حوزه سینما،  یکی از وظایف اصلی مدیر
حمایت از هنرمندان پیشکسوت و آثار هنری است. اگر 
بخش خصوصی تمایلی به سرمایه گذاری در آثار این 
بزرگان ندارد، دولت باید از آنها حمایت کند. متاسفانه 
ی، به اعتبار  تمرکز بیش از حد بر فیلم های تجار
سینمای ایران آسیب می زند. در آینده با فیلم هایی 
مثل »فسیل«، از سینمای ایران نام برده نمی شود. 
ی قرار  آثار ماندگار معمولا در سایه آثار تجار
می گیرند. مثلا کمتر کسی به یاد دارد که 

گر بخواهیم  در دهه 6۰ چه فیلم های کمدی پرمخاطبی ساخته می شد. ا
یم با وجود اهمیت  کنیم، متوجه می شو کل نگاه  به سینما به عنوان یک 
یت های آخر قرار می دهند. نهادهای مختلفی وجود  سینما، آن را در اولو
ی کنند اما به دلایل مختلف این  دارند که می توانند در سینما سرمایه گذار
اتفاق نمی افتد. سینمای ایران به عنوان یک دستاورد مهم پس از انقلاب، 
سزاوار توجه و حمایت بیشتری است. اما بودجه ای که به سینما اختصاص 
می یابد، بسیار کمتر از نیاز آن است. اولویت بندی های بودجه ای به گونه ای 
است که سینما در جایگاه آخر قرار می گیرد. کسانی که در برنامه ششم و 
یت آخر است، سینما آخر تر  هفتم تصمیم می گیرند، فرهنگ برایشان اولو

محسوب می شود. با این بودجه ای که سینما دارد، نمی شود. 

نبود سازمان سینمایی قوی یکی از مشکلات اصلی است. وجود یک »سازمان 
سینمایی« می تواند هماهنگی بین نهادهای مختلف را افزایش دهد و از 
یم، صرفا یک  پراکندگی منابع جلوگیری کند. این سازمان سینمایی  که ما دار
گر یک سازمان سینمایی می داشتیم، می توانست برای ایجاد  »اسم« است. ا
یک نوع هم افزایی تلاش کند. پرسش دیگری ازتان می پرسم جناب ایل بیگی 
! هنوز با قواعد و ممیزی های گذشته، پروانه ساخت و نمایش می دهید،  عزیز

یا به نظرتان متناسب با زمان، تغییراتی صورت گرفته است؟
ببینید ما برای صدور پروانه ساخت و نمایش، دو آیین نامه و دستورالعمل 
یم که پروانه ساخت در سال ۱۳6۱ نوشته شده، که البته مسائل محتوایی  دار
در آن ذکر نشده ولی آخرین اصلاحیه پروانه نمایش در مردادماه ۱۳82 بوده 

که دارای ۱۴  بند است. 

یعنی یکی برای 40  سال پیش و دیگری برای 20  سال پیش است!
بله! براساس این ۱۴  بند، تصمیم گیری نهایی بر عهده اعضای شوراست. اما 
ی از کشورهای دیگر که آیین نامه های بسیار دقیق و شفافی  برخلاف بسیار
دارند، آیین نامه های ما بسیار کلی و مبهمند. طی سال های فعالیتم در این 
حوزه، متوجه شده ام این ابهامات همواره وجود داشته و دلیل مشخصی 
یم  برای آن نمی یابم. تا زمانی که این آیین نامه ها اصلاح نشوند، ما مجبور
کنیم. با این حال، در دوره اخیر تلاش  کلی عمل  براساس همین قوانین 
کرده ایم تا قبل از صدور پروانه ساخت، به تهیه کنندگان به صورت شفاف و 
واضح اعلام کنیم که چه محدودیت ها و قوانینی را باید رعایت کنند. این 
کار باعث می شود تهیه کنندگان از ابتدا با خطوط قرمز آشنا شده و از بروز 
مشکلات بعدی جلوگیری شود. البته باید توجه داشت که تهیه کنندگان 
سینما برخلاف سایر حرفه ها، در این مورد ملزم به گذراندن دوره های آموزشی 
خاصی نیستند. به همین دلیل، آشنایی آنها با قوانین و مقررات سینما به 
صورت کامل و یکسان نیست. در دو سال گذشته تلاش هایی برای بازنگری 
آیین نامه های ساخت و نمایش در شورای عالی انقلاب فرهنگی صورت 

گرفته اما هنوز این تغییرات نهایی نشده است. 

شورای عالی انقلاب فرهنگی که مسئولیت بازنگری این قوانین را برعهده دارد، 
از سینما و نیازهای آن به اندازه کافی شناخت ندارد! تغییرات اساسی باید از 
ون سازمان سینمایی آغاز شود، چون سازمان سینمایی با تهیه کنندگان و  در

کارگردانان رودرروست. 
کمیته ای متشکل از نمایندگان شورای هنر و کارشناسان سازمان سینمایی 
تشکیل شد تا در مورد این موضوعات بحث و بررسی کنند. این اقدام از سال 
۱۴۰۰ آغاز شد و با توجه به شرایط آن زمان، بررسی ها در این زمینه صورت 

کنون به نتیجه قطعی نرسیده ایم.  گرفت اما متأسفانه تا

به نظر می رسد این کمیته ها به نتیجه مشخصی نمی رسند. من خودم به عنوان 
یجانی، در دو دوره  عضو حقیقی کمیته سینما در شورای هنر به حکم علی لار
حضور داشتم. در آن زمان متوجه شدم این کمیته ها از واقعیت های موجود در 
یادی دارند. ما در این کمیته ها درباره مسائلی صحبت می کردیم  سینما فاصله ز
که با دنیای واقعی سینما همخوانی نداشت. درحالی که در سینما اتفاقات 
دیگری در جریان بود و جداگانه زندگی خودش را می کرد. به گمان من، سازمان 
سینمایی باید این واقعیت را بپذیرد که زمانه تغییر کرده است. من شخصا سال 
بردی ندارد. این واقعیت  ۱3۸4 به جبلی گفتم شورای پروانه ساخت دیگر کار
دیر یا زود خودش را نشان می دهد. بهتر است خودمان را با این واقعیت وفق 
دهیم و به جای اصرار بر رویه های قدیمی، به دنبال راهکارهای جدید باشیم. 

یم؟ جدا چرا هنوز هم به پروانه ساخت نیاز دار
برای اینکه آن قانون هنوز پابرجاست. من به عنوان مدیر دولتی موظف به 
که در  اجرای آیین نامه ها و قوانینم. شاید دانستنش برایتان جالب باشد 
یادی در این مورد شد و حتی جلساتی با اهالی  زمان دکتر ایوبی بحث های ز
سینما برگزار شد تا نظر آنها را در مورد حذف پروانه ساخت جویا شویم. نتایج 
کثر کارگردانان موافق حذف پروانه ساختند،  این نظرسنجی نشان می داد ا
ی خود، خواستار حفظ آن  اما تهیه کنندگان به دلیل نگرانی از سرمایه گذار
بودند. سریال ها در اوایل کار پلتفرم ها طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ همین مسیر 
را رفتند. به دلیل اینکه ساترا قانون ندارد، سریال ها اول ساخته می شود و بعد 

برای پروانه اقدام می کنند. 

یادم می آید در زمان دکتر ایوبی، ایده »اهدای موافقت اصولی« مطرح و اجرا 
گامی در جهت حذف پروانه ساخت باشد. این ایده  که می توانست  شد 
می توانست نگرانی تهیه کنندگان را برطرف کرده و به راحتی در مجلس تصویب 

می شد. شورای پروانه ساخت وبال شده است. 
من به عنوان مجری قانون، تا زمانی که این قانون پابرجاست، موظف به رعایت 

گر نظر شخصی من پرسیده شود، ترجیح می دهم پروانه ساخت  آنم، اما ا
حذف شود. به شرط آنکه صاحبان فیلم ها مسئولیت کامل آثار خود را بپذیرند. 

یم. یعنی یک قانون  ما در حوزه مطبوعات، نمونه ای از نظارت پسینی دار
مشخص وجود دارد و بعد از انتشار مطلب، در صورت تخلف، برخورد می شود. 

این روش می تواند در سینما نیز اعمال شود. 
نظارت پسینی در پلتفرم ها نیز اجرا می شد. اما در سینما به دلیل حساسیت 
یم  یسک پذیرفته نمی شود. ما در سازمان سینمایی مجبور بیشتر موضوع، این ر
یادی  ی ز یادی فیلمنامه را بررسی کنیم و این کار زمان و انرژ هر هفته تعداد ز
گرچه پروانه ساخت حداقل تضمینی برای ما محسوب می شود،  می گیرد. ا
اما تصمیم گیری در مورد حذف آن نیازمند یک تصمیم بزرگ و جامع است. 

هم صنعت سینما باید مسئولیت پذیری بیشتری را از خود نشان دهد و هم 
مدیران باید شجاعت تصمیم گیری داشته باشند. 

شرکت های تولیدی باید مسئولیت آثار خود را برعهده بگیرند. متاسفانه در 
یافت  ی از موارد، تهیه کنندگان به اندازه کافی به فیلمنامه ای که برای در بسیار

پروانه ساخت ارائه می دهند، مسلط نیستند. 

خب این به اصطلاح تهیه کننده صلاحیت ندارد! چه کسی به او صلاحیت 
داده است؟

یه افرادی است که صرفا به  یکی از چالش های اصلی ما در سینما، ورود بی رو
ی از این افراد، شناخت  دلیل داشتن سرمایه وارد این حوزه می شوند. بسیار
کافی از فرهنگ سینما، هنر و مسائل فرهنگی کشور ندارند. این درحالی 
ی جنبه های مالی تهیه کنندگی  است که قوانین و مقررات موجود، بیشتر رو
تمرکز کرده و به اندازه کافی به صلاحیت های هنری و فرهنگی توجه نمی کند. 

یادم می آید که در گذشته، جدولی از مولفه های فرهنگی برای تهیه کنندگان 
تدوین کرده بودیم. این جدول می توانست به عنوان یک معیار برای سنجش 

صلاحیت افراد متقاضی تهیه کنندگی استفاده شود. 
آن جدول همچنان سر جای خود باقی است. اما متاسفانه بعد از اینکه من 
ی« امتیاز بالاتری  و شما از شورای پروانه ساخت رفتیم، بخش »سرمایه گذار
نسبت به دیگر مولفه ها گرفت. به نظر می رسد هر کسی که پول کافی داشته 
باشد، می تواند تهیه کننده سینما شود. این مساله بسیار نگران کننده است، 
ی از این افراد نه دانش کافی در زمینه سینما دارند و نه از نیازهای  زیرا بسیار
گاه اند. من شخصا این موضوع را در فیلمنامه هایی که می خوانم،  مخاطب آ
از انتخاب کارگردان و نوع نگاه خود تهیه کننده به شدت احساس می کنم. 
یکی دیگر از مشکلات ما، اختلاف نظرهای موجود در شورای تهیه کنندگان 
است. چهار نماینده در این شورا حضور دارند که یکی از آنها با آن سه نفر 
ی و هم افزایی، بیشتر به دنبال  دیگر اختلاف دارد. متاسفانه به جای همکار
منافع شخصی خودند. این اختلاف نظرها باعث شده تا شورا نتواند به وظایف 
خود به درستی عمل کند. ما باید برای بهبود این وضعیت چاره ای بیندیشیم. 
باید افرادی را که به سینما علاقه مندند و دانش کافی دارند، شناسایی کرده 
و به آنها فرصت دهیم تا فعالیت کنند. همچنین باید به جوانان مستعدی 
که از دانشگاه ها فارغ التحصیل می شوند، توجه بیشتری داشته باشیم. 
یاد است و این نشان می دهد  تعداد متقاضیان ساخت فیلم اول بسیار ز
یادی در کشور وجود دارد. مشکل اصلی اینجاست که تعداد  استعدادهای ز
فارغ التحصیلان سینما بسیار بیشتر از فرصت های تولیدی موجود است. این 
ی از این جوانان ناامید شده و از سینما دور شوند.  مساله باعث می شود بسیار
ما باید برای این افراد برنامه ریزی کرده و فرصت های بیشتری برای فعالیت آنها 
ایجاد کنیم. به نظر من، سینما باید از حالت محلی خارج شود و به سمت 
ی با کشورهای دیگر و تولید فیلم های  بین المللی شدن حرکت کند. همکار
مشترک می تواند به توسعه سینمای ایران کمک کند و باعث شناخته شدن 
سینمای ایران در سطح بین المللی شود. اما برای رسیدن به این اهداف، نیاز 
یم. باید قوانین و  ی همه نهادهای مرتبط با سینما دار به هماهنگی و همکار
مقررات را به روز کرده و شرایط را برای فعالیت هنرمندان جوان فراهم کنیم. 

بعید می دانم هالیوود اینقدر متقاضی داشته باشد. 
، با وزارت علوم و سایر بخش ها  دقیقا! باید در سطح کلان فرهنگی کشور
ی متخصص در حوزه  ی کرده و بررسی کنیم که به چه تعداد نیرو همکار
یم. متاسفانه بخش عمده ای از فارغ التحصیلان سینما با  سینما نیاز دار
که قطعا با وجود حدود چهارصد تا پانصد  سرخوردگی روبه رو می شوند؛ چرا
ی بسیار محدود می شود.  کارگردان عضو کانون کارگردانان، فرصت های کار
همه آنها در صف انتظار برای کارند. هر سال تنها می توانیم ده تا بیست 
درصد از تولیدات مان را به فیلم اولی ها اختصاص دهیم، با این وجود، 
ی فیلم اولی ها بیشتر است. به نظر من،  ی بخش خصوصی رو سرمایه گذار
مدیران باید به صورت جدی به این موضوع بپردازند و هماهنگی های لازم 
را انجام دهند. سینما باید از حالت محلی )داخلی( خارج شود و به سمت 
ی کنیم و در  بین المللی شدن حرکت کند. باید با کشورهای همسو همکار
جشنواره های بین المللی حضور فعال داشته باشیم. با سرمایه گذاری مشترک 
و ایجاد فرصت های جدید، می توانیم بخشی از مشکلات سینما را حل کنیم. 

کاملا موافقم؛ در مدیریت های فرهنگی و هنری باید به یاد داشته باشیم که 
خیلی وقت است که جهان دیجیتال به وجود آمده است و ما متأسفانه همچنان 

در جهان آنالوگ مانده ایم. 
بله، متأسفانه این طور است. 

مجله تصویری »قاف« که بنا دارد از قاب گفت وگو با اهالی 
فرهنگ و هنر به خصوص سینما و تلویزیون، به مسائل مهم، 
از  بپردازد، در یکی  ز مخاطبان فرهنگ  و یخی و ر تار
قسمت هایش میزبان حبیب ایل بیگی، معاون نظارت و ارزشیابی سازمان 
سینمایی بود. متن گفت و گوی اکبر نبوی با وی را که به صورت ویدئو در بستر 
اینترنت و شبکه های اجتماعی منتشر شده است، در ادامه از نظر می گذرانید.

با نام و یاد او که همه اوست، در این دفتر از مجله تصویری قاف، لازم می دانم نکته ای 
را خدمت تان عرض کنم. البته در برنامه و دفتری دیگر هم این را گفته بودم. مجله 
تصویری قاف با مشارکت روزنامه »فرهیختگان« و من تولید می شود. درواقع دوستان 
درک و بینش فرهنگی خود را برای کمک به تهیه و تولید این مجله تصویری در عمل 
به اثبات رسانده اند، از این جهت از آنها سپاسگزارم. می خواهیم در این دفتر از مجله 
قاف در ارتباط با سینمای امروز کشور از منظری دیگر با شما صحبت کنیم. طی چندین 
و چند دفتر از مجله قاف با میهمانانی ازجمله کارگردان ها و چند تن از تهیه کنندگان 
و فیلمنامه نویسان که اینجا تشریف آورده اند و دعوت بنده را پذیرفته اند، در ارتباط با 
سینمای این روزها و سال ها گفت وگویی داشته ایم. از منظر آنها تحلیل و گفتارشان 
را شنیده ایم و برای شما منتشر کرده ایم. یک نوبت هم آقای اسماعیلی، وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تشریف آوردند که با ایشان در ارتباط با سینما صحبت کردیم. 
البته موضوعات مختلفی مطرح شد اما طبیعتا تمرکز بحث مان به دلایلی، بیشتر به 
سمت وسوی سینما رفت. ما در حوزه های مختلفی که وزارت ارشاد متولی آن است، 
، موسیقی و بیشتر روی حوزه سینما تمرکز داشتیم. در این  کمتر صحبت کردیم مثل تئاتر
دفتر نیز می خواهیم در ارتباط با سینما با شما صحبت کنیم، اما از منظر یکی از مدیران 
سازمان سینمایی؛ دوست عزیزم حبیب ایل بیگی که همین جا به ایشان خوشامد 

می گویم. آقای ایل بیگی خوش آمدید. 
بسم الله الرحمن الرحیم. من هم خدمت جنابعالی سلام عرض می کنم. امیدوارم 

که گفت وگوی خوبی داشته باشیم. 

 ان شاءالله. آقای ایل بیگی، در ارتباط با سینمای این سه سال گپ و گفت زیاد است. 
از منظرها و دریچه های گوناگون درباره- به اصطلاح- سینما صحبت، نقد و اعتراض 
می شود، اشکال به آن گرفته شده و تحلیل می شود؛ نوع اعمال مدیریت در سینما، نوع 
فیلم هایی که به نمایش درمی آیند و واکنشی که مدیران وزارت فرهنگ و ارشاد دارند. 
حالا نوعی از ذوق زدگی دیده می شود به خاطر فروش بالای فیلم ها و موضوعاتی از این 
قبیل. بیشتر می خواهیم در زمینه این دو، سه  سال با شما صحبت کنیم. شما سال هاست 
در حوزه سینما فعالید. من ایل بیگی را سال ۱374 شناختم. آن موقع مدیر روابط عمومی 

انجمن سینمای جوانان ایران یا انجمن سینمای جوان ایران بود، درست می گویم؟
سال ۱۳76 بود. من سال ۱۳7۴ در سیمافیلم حضور داشتم. 

در تمام این سال ها ایل بیگی از سینما خارج نشده و عضو این خانواده بوده است، 
درنتیجه من می خواهم بدون ملاحظه و محافظه کاری های رایج با هم گپ بزنیم. 

خیلی خوب. بسم الله الرحمن الرحیم. من از سال ۱۳72، ۳۰  سال است که در این 
خانواده کار می کنم. در اداره نظارت و ارزشیابی آغاز به کار کردم، از آنجا رفتم و بعد 
از 2۰  سال به همین جا برگشتم. در سه سال گذشته هم دوباره به همین مسئولیت 
بازگشتم. در دوره های مختلف کار کردم؛ با وزرا، با معاونان وزیر در حوزه سینما و 
 ، رؤسای سازمان سینمایی. در جاهای مختلف مثل فارابی، نظارت، جشنواره فجر
... با هم همکار بودیم. طی این سال ها در این  جشنواره فیلم های کودک ونوجوان و
جاها کار کرده ام. سال ۱۴۰۰ که دوسال بود دوران کرونا را می گذراندیم و هنوز هم 
معلوم نبود کی تمام خواهد شد، آقای خزاعی به من گفت شما از بنیاد فارابی دوباره 
برگردید به حوزه نظارت. من به ایشان عرض کردم که کار سختی است و اگر امکان 
دارد من این مسئولیت را نمی پذیرم. به هرحال شرایط طوری شد که باید می آمدم 
و فکر می کنم یکی از متفاوت ترین دوران مدیریتی سینمایی در بعد از انقلاب 
است. به عبارت دیگر در این سه سال به  دلیل مسائل متفاوت مثل دوسال تعطیلی 
کرونایی که پیش از آن در سینماها داشتیم، برای اداره سینما شرایط متفاوتی بود. 
درحقیقت مردم به دلیل کرونا به سینما نمی رفتند و با شرایط حمایتی سینماها باز 
مانده بودند، همچنین به دلیل حجم زیاد فیلم هایی که از بهمن ۱۳98 تا آن زمان 
در صف اکران بودند و تعداد زیادی فیلم در سال های ۱۳99 و ۱۴۰۰ پروانه ساخت 
گرفته بودند. به عبارت دیگر روند صدور پروانه ساخت و تولید تعطیل نشده بود. 
ما با بیش از 2۰۰ فیلم مواجه بودیم که روی دست مان مانده  بود؛ سرمایه هایی که 
صاحبان شان می خواستند اتفاقی برایشان بیفتد. فیلم هایی که با وام  گرفتن و 
قرض کردن تولید شده بودند. بعضی ها می گویند خانه یا اتومبیل شان را فروختند و 
فیلم ساختند. به این  دلیل که فیلم به نتیجه نرسیده بود و دستمزد عوامل داده نشده 
بود. تمام این مسائل، شرایط سختی را پیش روی ما قرار می داد. از آن طرف هم در 
دنیا و در ایران، کرونا این نگرانی را ایجاد می کرد که سینماها نتوانند باز شوند، چون 
رقیب خیلی سرسختی پیدا کرده بودند؛ »پلتفرم ها« که یک جایگزین دیگر برای 
سینما بود. به  همین دلیل خیلی ها نه فقط در ایران، بلکه در جاهای دیگر دنیا این 
نگرانی را داشتند که بعید است سینما دوباره برگردد و مردم بروند در سالن سینما 
فیلم ببینند. خیلی از سالن های سینما در کشور رو به تعطیلی رفتند، نیروهایشان 
را کاهش دادند و بیکاری بزرگی در آنجا به وجود آمده بود. کسب و کاری که در سال 
۱۳98 هم فروش نسبتا خوبی را تجربه می کرد، اما به یک باره همه چیز به هم خورد. 
برگرداندن این شرایط به سال ۱۳98 و قبول این مسئولیت، برای رئیس سازمان و دیگر 
مدیران، ریسک بزرگی بود. ولی لطف خدا شامل حال ما شد و کم کم از تابستان 
۱۴۰۰ با توجه به واکسیناسیون و کاهش کرونا در نیمه دوم سال و آمدن یکی دو فیلم 
پرفروش، نگرانی مردم رفع شد. این مسائل باعث شد سینما راه بیفتد. به یک باره در 
فروردین ۱۴۰۰ ما با سیل فیلم هایی مواجه شدیم که تهیه کنندگان شان قبلا حاضر 

نبودند آنها را اکران کنند اما در ادامه همه شان اکران شدند. 

چرا حاضر به اکران نبودند؟
در سال های ۱۳99 و ۱۴۰۰ به دلیل نیامدن مردم به سینماها، اکثر فیلم ها با شکست 
مواجه  شدند. دولت در دوسال کرونا تلاش کرد با بسته های حمایتی که برای فیلم های 
سینمایی ای که حاضر به اکران بودند، پیش بینی کرده بود، به سختی و با خواهش 
و تمنا فیلم هایی را اکران کند. اگر یادتان باشد، می گفتند 2۰ یا ۳۰  درصد ظرفیت 
سالن ها باید بلیت فروشی شود و درنهایت این گونه بود که خیلی از فیلم ها با همان 
وجه حمایتی ای که سازمان سینمایی به فیلم ها می داد، اکران شد. با آغاز دولت 
سیزدهم و زمانی که ما شروع به کار کردیم، یکی دو فیلم کمدی آمد  یکباره موج سینما 
رفتن مردم شروع شد. به  همین  خاطر نوروز ۱۴۰۱ رقابت سختی برای اکران بود و از 
روزهای اول با حاشیه هایی مواجه شدیم؛ واکنش هایی از سوی صنوف که در هر 

دوره با تغییر دولت طبیعی است. 

می توانید نمونه اش را ذکر کنید؟ 
کران نوروز ۱۴۰۱، در اوایل کار سازمان سینمایی جدید،  در سال ۱۴۰۰ و برای ا
شورای صنفی نمایش که دوسال از تأسیس آن می گذشت، تصمیماتی برای 
کران نوروزی فیلم ها اتخاذ کرده بود و با توجه به رویه ای که در آن شورا وجود  ا
داشت، سازمان سینمایی باید این تصمیمات را اعلام می کرد، اما خود آنها این 
تصمیمات را اعلام کردند. این امر موجب بروز چالشی میان سازمان سینمایی 
و شورای صنفی نمایش شد. رئیس سازمان سینمایی هم خواهان تغییراتی در 

این شورا بود. درکل اختلاف هایی میان صنوف سینمایی و سازمان به وجود آمد. 

گر سازمان سینمایی این تصمیمات را اعلام می کرد به جای شورای صنفی،  ا
انجام تشریفات به حساب می آمد، یعنی تغییر آن تغییر ماهوی محسوب می شد؟
در آن زمان، ما هفت سرگروه سینما داشتیم و هفت فیلم را انتخاب کرده بودیم. 
از قضا شش فیلم با انتخاب شورای صنفی هم پوشانی داشت، اما در مورد یک 
فیلم اختلاف نظر داشتیم. تحلیل ما این بود که برای موفقیت اکران نوروزی، نیاز 
یم تا بازگشت مردم به سینما را تضمین کند، چون  به یک فیلم کمدی دیگر دار
سالن های سینما لوکوموتیو سینمایند و اگر به حرکت درآیند، سایر بخش ها نیز 
به دنبالش حرکت خواهند کرد و چراغ سینما روشن می شود. ما معتقدیم این 
فیلم کمدی می تواند در میان پخش کنندگان، صاحبان فیلم ها و مردم امیدواری 
کران نوروز  ی وجود نداشت، ا کران نوروز گر این فیلم کمدی در ا ایجاد کند. ا
۱۴۰۱- که می توانست امید را به سینما برگرداند- شکست می خورد. اتفاقاتی 
افتاد که موجب شد یکی از فیلمسازان خوب کشورمان مرحوم مهرجویی تصور 
کند قرار است از اکران فیلم شان جلوگیری شود. ویدئویی در این مورد منتشر 
کرد که بسیار غم انگیز بود. بااین حال با هماهنگی هایی که انجام شد، اعلام 
کردیم فیلم ایشان در اکران عید فطر به نمایش درخواهد آمد و به جای آن، فیلم 
کمدی موردنظر انتخاب شد. اگر اشتباه نکنم فیلم »سگ بند« انتخاب شد. 
این فیلم کمدی نقش مهمی در موفقیت اکران نوروزی داشت و اگر نبود، اکران 

نوروز ۱۴۰۱ به شکست می انجامید. 
خوشبختانه این شورا توانست فضا را متعادل کند و اختلافات کم کم حل شد. 
ی در اختیار سازمان سینمایی است،  کران نوروز یه ها، ا طبق آیین نامه ها و رو
همچنین اولویت اکران نوروزی با فیلم هایی بود که در جشنواره فجر نمایش داده 
می شدند. امری که در یکی دوسال گذشته هم اتفاق افتاده است. این وسط چالش 
این بود که صنوف، نمایندگان شان را معرفی نکردند و شورای صنفی تشکیل 
نشد. خود این مسائل در آغاز کار برای مدیریت می تواند دردسر ایجاد کند. 
اتفاقا تمام تلاش ما این بود که در تعامل با صنوف سینمایی کارها را پیش ببریم. 
در اسفند ۱۴۰۰ با توجه به شرایطی که در دوسال کرونا داشتیم، جمعی از نخبگان، 
صنوف و بزرگان سینمای ایران را برای فکر کردن به آینده سینمای ایران تشکیل 
دادیم و شورای راهبردی اکران را راه اندازی کردیم. بالاخره دوسال سینمادارها و 
تمام مشاغل مربوط به سینما با ضرر مواجه شده بودند. خوشبختانه اختلاف 
کمتر شد، شورای صنفی شکل گرفت، در کل این شورا کمی فضا را متعادل 
کرد. درنهایت شورای صنفی نمایش یکی از بهترین دوره ها را بدون حاشیه، 
با همفکری و تعامل در دوسال گذشته تجربه کرد و سینما از آن وضعیت 

نگران کننده درآمد. 

آیا شورای صنفی نمایش، سازمان سینمایی و تهیه کنندگان از این نوع توزیع آثار 
برای نمایش راضی بودند؟

یخ  بله، شورا در دوسال گذشته یکی از بهترین دوره های خود را داشت. از تار
تأسیس شورا در خرداد یا تیر ۱۴۰۱، اعضای شورا با همفکری و تعامل مشکلات 
یج بهبود یافت و از نگرانی ها  را به خوبی مدیریت کردند. وضعیت سینما به تدر
کاسته شد. در نیمه اول سال ۱۴۰۱ با چیدمان مناسب، اکران فیلم های اجتماعی 
برگزار شد و یکی از پربیننده ترین دوره های محرم و صفر را داشتیم. در نیمه دوم 
سال ۱۴۰۱ شرایط به گونه ای پیش  رفت که همه برنامه  ریزی هایی که شورای صنفی 
نمایش با همفکری دیگر اعضا کرده بودند، به دلیل اینکه بسیاری از صاحبان 
یخت. ششم مهرماه قرار  فیلم ها تمایل به اکران فیلم هایشان نداشتند، به هم ر
بود فیلم ها اکران شوند. ما بسته بسیار خوبی از فیلم های اجتماعی و دیگر ژانرها 
تدارک دیده بودیم. به گمان مان این اکران می توانست یک اکران بسیار خوب و 

پرفروش باشد، چون می توانست همه گروه ها را به خود جذب کند. 

به چه دلیل؟ به دلیل تعارض با سازمان سینمایی؟ 
یم سینماها و محافل هنری  که از خارج از ایران به تحر ، به  این دلیل  خیر
تشویق می کردند. این مسائل به اینجا انجامید که بسیاری از تهیه کنندگانی که 
فیلم هایشان در نوبت اکران بودند، آنها را ندادند و ما برای تعطیل نشدن دوباره 
سینما پس از کرونا، دو فیلم را ضمانت کردیم که درصورت فروخته نشدن این 
یم. البته طی جلساتی که با دوستان سینمادار و  دو فیلم خسارات شان را بپرداز
رؤسای صنوف داشتیم، پیش بینی می کردند دیگر سینما تعطیل شده و دولت 
اگر خواستار باز شدن سینماهاست باید چندصدمیلیارد پول برای اکران هر 
فیلم هزینه کند. درحقیقت منظورشان این بود که »چراغ سینما را خودتان روشن 
کنید، مردم دیگر به سینماها نمی آیند.« صراحتا تحلیل آنها این بود و امیدی به 
برگزار کردن این جلسات نداشتند. در پایان سال ۱۴۰۱ صنف پخش کنندگان 
و سینماداران در نامه ای به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفتند: »ما مجبور 
یادی را برای حمایت و باز نگه داشتن  به بستن سینماهاییم، مگر اینکه پول ز

سینماها به ما بدهید.«

این بیان یک واقعیت بود یا یک باج خواهی بود؟
به گمانم یک تحلیل غلط بود. ما امیدوار بودیم و تلاش می کردیم، به ما می گفتند 

»چرا برای بازنگه داشتن سینماها تلاش می کنید؟ مردم دیگر به سینماها 
نمی آیند.«  امروز در دیداری که با تهیه کننده فیلم »ملاقات خصوصی« داشتم، 
به او گفتم: »یادتان است، هر دو روز یک بار به مدت یک ماه من می خواستم 
رضایت شما را برای اکران فیلم تان جلب کنم؟« و الان از آن شرایط عبور کردیم و 
الحمدلله سینماها باز است و رونق دارد. به اینجا رسیدیم که اکران نوروز ۱۴۰2 باز 
خیلی از تهیه کنندگان برای اکران فیلم هایشان نمی آمدند، ابراز نگرانی می کردند. 
ما دو فیلمی که اکران خوبی را پشت سر گذاشته بودند را برایشان مثال می زدیم. 
حتی تهیه کننده فیلم »فسیل« که یکی از پرفروش ترین فیلم های چندسال اخیر 
است هم حاضر به اکران نبود و برای اکران، تضمین می خواست. ما در جواب 
گفتیم که تضمین نمی دهیم، اما حمایت می کنیم. شورای صنفی هم باتوجه 
به شرایط درخواست داشتند که نسبت به آیین نامه اقتضایی عمل کنند. مثلا 
مسائلی را مانند »کف فروش« و »تعویض فیلم ها« تا رسیدن به شرایط عادی 

اجرا نکنند. ما هم برای زنده نگه داشتن سینماها، این اجازه را به آنها دادیم. 

برای این امر  زمان تعیین کردید؟
تا پایان ۱۴۰2 این مساله ادامه داشت. سعی شد که فیلم های اجتماعی هم اکران 
شود، اما به هرحال مثل همیشه توجه مخاطبان سینما به فیلم های کمدی بیشتر 
یاد مردم به فیلم های کمدی در  بود. به گمانم باید پژوهشی درخصوص توجه ز
آن زمان، انجام شود. خودمان دنبال جواب این مساله بودیم. البته برخی اوقات 
کم دقتی در زمان اکران هم مزید بر علت دیده نشدن برخی از فیلم ها بود. کما اینکه 
این را با چند فیلمساز مرور کردیم. اعضای شورای صنفی گزارش ها را از سینما ها 

گرفتند که فیلم ها سانس داشتند اما مردم نمی رفتند. 

در همان ایامی که شما می فرمایید، وضعیت دیده شدن آثار در شبکه نمایش 
خانگی چگونه بود؟ خوب بود؟

 خوب بود. 

این مسائل را باید کنار هم گذاشت و تحلیل کرد. یعنی ظاهرا رفتار مردم در عدم 
استقبال از آثار غیرکمدی دارای یک پیام است. 

یکی از تحلیل هایی که در این زمینه مطرح می شود، این است که مخاطبان 
یج به تفکیک محتوای مورد علاقه خود روی آورده اند. به عنوان مثال، با  به تدر
توجه به افزایش تولید سریال های اجتماعی در شبکه نمایش خانگی، به نظر 
می رسد که مخاطبان تمایل دارند آثار اجتماعی را در پلتفرم های آنلاین تماشا 
، آنها برای تماشای فیلم های کمدی به سینما می روند تا در  کنند. از سوی دیگر
کنار دیگران به این آثار لذت بخش واکنش نشان دهند. یکی از جذابیت های 
تماشای فیلم کمدی در سینما، تجربه لذت جمعی و خندیدن همزمان با سایر 
مخاطبان است؛ تجربه ای که در فضای خانگی به طور کامل قابل جایگزینی 
نیست. این تغییر در الگوی تماشای فیلم و سریال می تواند دلایل مختلفی 
داشته باشد. یکی از این دلایل، حجم بالای تولید سریال های اجتماعی جذاب 
و درگیرکننده در شبکه نمایش خانگی است که باعث شده مخاطبان بخش 

قابل توجهی از وقت خود را صرف تماشای این آثار کنند. 

من از زاویه دیگری اشاره کردم. شاید در آن دوره، مردم سینمارفتن را به عنوان نوعی 
حمایت از صنعت سینما تلقی می کردند؛ صنعتی که به نظر می رسید تحت حمایت 
دولت است. با توجه به تحولات اجتماعی و هیجانات آن دوران، این تصور در 
ذهن مردم شکل گرفته بود که سینمارفتن به نوعی تقویت دولت محسوب می شود. 
به همین دلیل، ممکن است برخی افراد از رفتن به سینما خودداری می کردند و این 

رفتار را به سایر حوزه های زندگی نیز تعمیم می دادند.
طبیعی است که محدودیت هایی که در سال ۱۴۰۱ اعمال شد، بر رفتار مخاطبان 
سینما تأثیرگذار بوده باشد. در آن دوره، به نظر می رسید که برخی محدودیت ها، 
به طور غیرمستقیم، مردم را از حضور در سینما و جشنواره ها منع می کرد. در مقابل، 
دسترسی آسان به پلتفرم های خانگی، امکان تماشای فیلم را در خانه فراهم 
می آورد. اما با کاهش این محدودیت ها در سال ۱۴۰2، شاهد افزایش چشمگیر 
حضور مخاطبان در سینما بودیم. این نشان می دهد که مردم از محدودیت ها 
یادی به بازگشت به سینما  خسته شده بودند و با برداشته شدن آنها، تمایل ز
پیدا کردند. چنین واکنشی نشان از علاقه ذاتی مردم به تجربه جمعی تماشای 

فیلم در سینما دارد. 

ولی فقط فیلم های کمدی!
در سال ۱۴۰2، شاهد اکران چند فیلم اجتماعی بودیم که به طرز قابل توجهی مورد 
استقبال مخاطبان قرار گرفتند. البته، به طور کلی فیلم های کمدی در ایران و 

، فروش بیشتری دارند.  بسیاری از کشورهای دیگر

البته موفقیت فیلم های کمدی در جدول نمایش ماهانه به ژانرهای دیگر هم 
بستگی دارد. برای مثال، اگر همزمان ملودرام های عاشقانه یا فیلم های علمی تخیلی 
نمایش داده شوند، ممکن است از رونق فیلم های کمدی کاسته شود. همچنین  
اگر فیلم های پلیسی، اکشن یا حادثه ای قوی و جذابی در سینماها باشد، ممکن 

است مخاطبان بیشتری را به خود جذب کرده و از محبوبیت فیلم های کمدی 
، تنوع ژانرها در جدول نمایش ماهانه سینما می تواند بر  بکاهد. به عبارت دیگر

عملکرد تجاری فیلم های کمدی تأثیرگذار باشد. 
آقای نبوی، این موفقیت به شرط آن است که تنوع ژانری در تولیدات مان داشته 
باشیم. همان طور که در سال ۱۴۰2 مشاهده کردیم، دو فیلم انیمیشن ایرانی »پسر 
دلفینی« و »بچه زرنگ« توانستند به فروش بسیار بالایی دست یابند و حتی در 

برخی مقاطع، در صدر جدول پرفروش ترین فیلم ها قرار گیرند. 

فروش شان واقعی بود؟
بله! این دو انیمیشن در سال ۱۴۰2 جزء پرفروش ترین فیلم های انیمیشن کشور 
بودند. حتی فیلم اجتماعی »سه کام حبس« نیز فراتر از انتظار تهیه کنندگان و 
پخش کنندگانش فروش داشت. با این حال، در ژانرهای دیگری که شما اشاره 
یم.  کردید، همچون فیلم های علمی تخیلی، تولیدات قوی و قابل توجهی ندار
گرچه فیلم هایی مانند »ملاقات خصوصی« با ترکیبی از  ، ا در ژانر ملودرام نیز
درام اجتماعی و عاشقانه ساخته شده اند، اما فیلم های پرفروش در این ژانر 
کمتر تولید شده است. برای مثال، فیلم  ملاقات خصوصی  که از دی ماه ۱۴۰۱ 
تا اردیبهشت و خرداد ۱۴۰2 اکران شد، با وجود تلخی داستان، به دلیل داشتن 

المان های عاشقانه مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت. 

چون ملودرام بود، تلخی اش برای مخاطب قابل اغماض بود. بالاخره یکی از 
اقتضائات ملودرام همین است. 

خوشبختانه سینمای ایران توانست از این بحران ها عبور کند. نامه ای که در ایام 
نوروز ۱۴۰2 توسط پخش کننده ها و سینماداران به وزیر ارشاد نوشته شد، نشان از 
بهبود شرایط داشت. سالن داران در نوروز ۱۴۰۳ اعلام کردند که بسیاری از بدهی ها و 
مشکلات ناشی از کرونا برطرف شده و حتی به سوددهی رسیده اند. این پیام مثبتی 
برای جذب سرمایه گذاران به صنعت سینما بود. یکی از اقدامات مثبت دولت در 
این زمینه، سفرهای استانی و بررسی امکان احیای سالن های سینما در شهرهای 
مختلف بود. بسیاری از سالن های نیمه کاره یا غیرفعال، با وجود صرف هزینه های 
هنگفت، به دلیل تغییر کاربری، به سینما تبدیل نشده بودند. با تغییر کاربری این 
سالن ها و بهینه سازی آنها، می توان به افزایش تعداد سالن های سینما در کشور کمک 
کرد. شورای عالی سینما نیز مصوبه ای مبنی بر تأسیس سینما در شهرهای بالای صد 
هزار نفر جمعیت تصویب کرد که امیدواریم در دولت های آینده نیز پیگیری شود. این 
اقدام می تواند به افزایش دسترسی مردم به سینما و رونق صنعت سینما کمک کند.

همان طور که اشاره کردیم، نامه سینماداران در آستانه نوروز ۱403 نشان از رضایت 
آنها از بهبود شرایط و پرداخت بدهی ها داشت. به نظر می رسد بخشی از 
اختلاف نظرها درباره وضعیت سینما، ناشی از تمرکز بیش از حد وزارت ارشاد و 
سازمان سینمایی بر رفع مشکلات سالن داران در دوران کرونا باشد. طبیعی است 
که در آن شرایط دشوار اولویت اصلی رفع مشکلات مالی و عملیاتی سالن ها 
گاه منجر به غفلت نسبی از جنبه های  بوده است. اما این تمرکز به طور ناخودآ

فرهنگی و هنری سینما شد. 
نه الزاما!

دلیل تاکید من بر این نکته موفقیت اخیر فیلم های کمدی در سینماست. همه ما 
از رونق سینما و فروش بالای فیلم ها خوشحالیم، زیرا این امر به پایداری صنعت 
سینما و بهبود وضعیت سینماداران کمک می کند. اما آیا سینما تنها به فیلم های 
کمدی محدود می شود؟ آیا سایر ابعاد فرهنگی سینما باید نادیده گرفته شود؟ 
درحالی که بر فروش بالای فیلم های کمدی تاکید می شود، به نظر می رسد سایر 

ژانرهای سینمایی و جنبه های فرهنگی سینما کمتر مورد توجه قرار گرفته اند. 
 ، شاید به دلیل اشاره مکرر من به جدول زمانی اکران فیلم ها در طول این گفت وگو

این برداشت ایجاد شده باشد که من تنها به این موضوع می پردازم. 

همان طور که در این دو سه سال گذشته مشاهده کرده ایم تاکید اصلی اظهارات 
، آقای خزاعی و سایر مسئولان روی جدول زمانی اکران فیلم ها بوده است.  آقای وزیر
لوکوموتیو باید راه بیفتد. در این دوره بخش های مختلف پیش رفت. اما این 
یادی از ما در سازمان سینمایی گرفت.  حادثه ۱۴۰۱ اتفاق عجیبی بود که زمان ز
در آن شش ماه در دفتر بنده این گونه بود که با پیگیری بچه های خانه سینما و 
نماینده ای که از دادستانی وجود داشت، پیگیر مسائلی که برای اهالی سینما 
به وجود آمده بود، بودیم. این فرآیند و ناآرامی ها دغدغه اصلی ما شده بود. به هر 
حال وقتی اولویت تغییر می کند، ما باید نگران همکاران مان و کسانی که در این 
حیطه در خدمت شانیم می بودیم. شش ماه از دست ما رفت. در حوزه تولید هم 
فیلم ها کاهش پیدا کرد. این را ما الان می توانیم بگوییم. خیلی ها حاضر نبودند 
که فیلم بسازند. میزان تولیدات و درخواست های فیلم کاهش پیدا کرده بود. 5۰ 
درصد کاهش پیدا کرده بود. تعداد بررسی فیلمنامه ها در آن سال تقریبا نصف 
شد و به هفته ای سه تا چهار فیلمنامه کاهش یافت. اما خوشبختانه در حال 
، این تعداد به هفت تا هشت فیلمنامه در هفته افزایش یافته است. تقاضا  حاضر
یاد است و نگرانی ها نسبت به آینده سینما کاهش  برای ساخت فیلم بسیار ز

حبیب ایل بیگی در گفت و گو با مجله تصویری »قاف«:

بسیاری از تهیه کنندگان  ما سرمایه گذارند نه اهل فرهنگ

 اطلاعیه ثبت نام نامزدهای تصدی 
پست نماینده هیات ها و باشگاه های فدراسیون شمشیربازی جمهوری اسلامی ایران

ی به منظور انتخاب  مجمع عمومی انتخاباتی فدراسیون شمشیرباز
ی فدراســـیون در ســـال  تصـــدی پســـت هیات رئیســـه شمشـــیرباز
۱۴۰۳ برگزار خواهد شـــد. بدین وســـیله از کلیه افراد واجد شـــرایط 
علاقه مند به احراز پســـت هیات رئیســـه فدراسیون دعوت به عمل 
یخ  یافت فرم ثبت نام و ارائه مدارک موردنیاز از تار می آید جهت در
۱۴۰۳/۰7/۱۰ لغایت ۱۴۰۳/۰7/2۳ به غیر از روزهای تعطیل به مدت 
ی از ساعت 9 الی ۱5 به دبیرخانه مجمع واقع در تهران  ۱۰ روز کار
ک 6 طبقه  ی پلا بلوار نلسون ماندلا )جردن( خیابان شهید انصار

۳ مراجعه نمایند.
شرایط عمومی نامزدها

ی اسلامی ایران الف( التزام به قانون اساســـی جمهور
ی اســـلامی ایران ب( تابعیت جمهور

ج( عـــدم سوءپیشـــینه موثـــر کیفـــری و عدم محرومیـــت از حقوق 
اجتماعی براســـاس احکام قطعی مراجـــع قضایی با تایید مراجع 

ذی صلاح

کثر 65 سال د( دارا بودن حداقل ســـن ۳5 ســـال و حدا
مدارک موردنیاز ثبت نام

- اصـــل و تصویر مدرک تحصیلی
- یک قطعه عکس ۳/۴ با زمینه روشـــن

- اصل و تصویر کلیه صفحات شناســـنامه و کارت ملی
( بـــا توجـــه بـــه نـــوع  - تکمیـــل فرم هـــای ثبت نـــام )فـــرم یـــک تـــا چهـــار
ک گرفتگـــی،  اعـــلام آمادگـــی داوطلـــب »هرگونـــه خط خوردگـــی، لا
عـــدم امضـــا یـــا مهـــر بـــا اثـــر انگشـــت موجـــب ابطـــال فرم هـــا خواهـــد 

شـــد.«
- گواهی عدم سوءپیشـــینه و گواهی عدم اعتیاد به مواد مخدر

توضیحات
- اصـــل مـــدارک فوق پس از تطبیق با تصویر آن عودت می گردد.

- تصویر مدارکی که به تایید و امضای دبیر مجمع رسیده است، 
قابل رسیدگی می باشد.

ی  - اخـــذ مـــدارک از داوطلـــب به معنی قطعیت پذیرفته شـــدن و

به عنوان داوطلب نمی باشد.
- مراحل تکمیل فرم و ارائه مدارک در محل دبیرخانه فدراســـیون 

انجام می شود.
- حضور داوطلب با وکیل قانونی با ارائه وکالت نامه رسمی جهت 

ثبت نام الزامی است.
کثر  - داوطلب باید گواهی عدم سوءپیشینه و عدم اعتیاد را حدا

تـــا ۱۰ روز بعـــد از پایان ثبت نام به دبیر مجمع ارائه نماید.
- حضور بازنشستگان منوط به داشتن شرایط و استثنائات قانون 

اصلاح منع به کارگیری بازنشســـتگان می باشد.
یت در هیات رئیسه عضو

- باشگاه های دارای مجوز کمیسیون ماده 5 و حاضر در بالاترین 
سطح مسابقات باشگاهی این فدراسیون می توانند برای عضویت 

در هیات رئیســـه در مدت یادشده ثبت نام نمایند.
یک از روســـای هیات های اســـتانی، می توانند برای عضویت  - هر

در هیات رئیســـه در مدت یادشده ثبت نام نمایند.


